
també s'observa la mà llarga de l'estat policial
que s'havia implantat: per convocar les juntes
generals o els actes massius es necessitava
l'autorització del governador civil ¡ de la Unión
Territorial.

L'escassetat d'aliments serà un dels principals
problemes d'aquesta època i el producte més
buscat pel sindicat seran les patates; al 1942
se'n van comprar 11.000 quilos a 1,5 pessetes
el kilo. A banda dels adobs, que molts es
compraven sobre la comanda dels socis, altres
productes adquirits eren el cànem (per fer
cordes i espardenyes per als socis), la soja, les
garroves, la polpa de remolatxa, la roba de
borrasses..., com veiem productes pobres que
fins ara no havien estat en la llista
d'adquisicions del sindicat.

Un fet luctuós que va trasbalsar el sindicat va
ser la mort de Ramon Roure Arino, primer
president i secretari d'aquells moments. La
junta va acordar assistir en ple al funeral i
comprar un ram de pensaments per al difunt.
Amb ell desapareixia el principal impulsor del
sindicat.

Aquesta situació de crisi en què vivia el sindicat
tenia molt a veure amb els problemes financers
que arrossegava la societat. Ja a les acaballes
de la Guerra va aparèixer un deute important de
15.000 pessetes amb la casa Cross per la
compra d'adobs, del qual ningú no se'n feia
responsable. El deute es remuntava a 1935 i
amb l'esclat de la Guerra havia quedat impune.
Ara, un cop passat el període convuls de la
Guerra, la Cross reclamava de nou el deute per
via judicial. El moment no era propici per poder
atendre1 i la Junta, a banda d'aportar 3.000
pessetes recaptades al 1938, intenta que se li
rebaixi el deute. Una comissió viatja fins a la
seu central de l'empresa a Barcelona per
intentar una solució pactada. Després
d'algunes reunions, al febrer de 1946, la Junta
acorda lliurar 3.000 pessetes recaptades amb
les lletres signades pels seus deutors i l'import
restant que sigui reclamat pels jutjats.

Però els problemes financers no acabaven
aquí, l'Estat augmentava els impostos i la
cooperativa es veia obligada a repercutir
'increment amb els diferents productes: cafè,
sucre. etc. El personal també demanava
augment de sous per l'encariment de la vida i,
malgrat que van rebutjar la petició en un primer
moment, finalment l'accepten per la manca de
substituts. Van aparèixer prestamistes que
deixaven diners al sindicat per poder fer front al
dia a dia i es va acudir als bancs per demanar
préstecs per a l'adquisició d'adobs (al 1944 es
van demanar 20.000 pessetes al Banc de
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Segell  de la Cooperativa.  Any  1947

Bilbao). Alguns pagaments s'havien d'avançar i
altres s'havien de fer al comptat, com el del
sulfat amònic, que al juny de 1943 va comprar la
cooperativa, i amb motiu del qual va fer tres
pregons perquè alguns socis el paguessin, ja
que, en cas contrari, es perdria aquest adob. Tot
un seguit de dificultats que dóna a entendre
l'apatia amb què s'actuava, fins al punt que no
es convocaven les assemblees generals
obligatòries i el delegat sindical de Lleida va
haver de recordar a la Junta les seues
obligacions. La Junta Directiva va mostrar el
seu interès per cessar (ja que no podien dimitir),
però durant un any van intentar convocar una
assemblea general i no es pogué constituir per
falta de quòrum. Finalment, va intervenir el jefe
provincial per fer el cessament i l'elecció de la
nova Junta.

En aquest període també es creà la Hermandad
de Labradores y Ganaderos, que funcionava
estretament lligada a la cooperativa. Va ser un
nou organisme, controlat des de dalt, que
guiava les accions de la pagesia. Al març de
1949, dins d'aquesta Hermandad, es va crear la
secció de Crédito Agrícola, amb l'objectiu de
facilitar les operacions de crèdit, tant pel que
feia a l'obtenció de fons com a l'estalvi. Per
posar-lo en marxa es va demanar un préstec de
125.000 pessetes al Servicio nacional de
crédito agrícola, que va ser concedit, es van
establir unes normes per al funcionament de la
secció i es van expedir unes llibretes per
promoure l'estalvi entre els socis.

Fabià Corretgé  Blasi
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Alpica t Ràdio 107,9 FM
Aquest estiu dins de les visites programades a
altres mitjans de comunicació, en Pere Pifarré
director del programa "El món és un mocador",
ha visitat les instal·lacions de RADIO GUYRA
CAMPANA (Horqueta, Paraguai).
Dins d'aquest viatge en Pere va poder visitar i
compartir experiències amb els membres
d'aquesta emissora de ràdio de Paraguai.
Va ser entrevistat i var poder fer un programa
amb els companys de Paraguai.
Esperem que experiències com aquestes les
puguem repetir i ben aviat puguem compartir-
ies amb tots els lectors d'El Nou Pinetell.
La propera sortida programada és la visita al
plató de gravació del programa de TV3 "Lo
Cartanyà" on un poble de les comarques de
Ponent és el protagonista.

Albert  Carrera
Cap de Programació

Alpicat  Ràdio  107.9 FM

Nova temporad a
Aquesta nova temporada que va començar al
mes d'octubre ens porta novetats i noves veus a
l'emissora municipal. Amb un esforç continu de
donar més continguts i més pluralitat ens hem
marcat l'objectiu de realitzar una programació
aL gust de tots els oients de la nostra emissora.

En aquesta nova temporada comptem amb
novetats de la ma de Josep M. Graus i el seu
programa "Finestra Oberta" que s'emet els

dimarts de 21.30 a 22.30 hores. Un programa
amb continguts socials i que mostra la realitat
de les nostres contrades. També tornen a la
nostra graella de programació programes
mítics com: "La nit del Misteri" (dijous de 22 a
24) i "Sol de Nit"(dijous de 24 a 01). "La nit del
Misteri" és el programa dirigit i presentat per
Josep Sancho Tico, un reconegut investigador
de fenòmens paranormals i col·laborador de
revistes especialitzades com Mas allà i Año

Graella de programació d'Alpicat Ràdio 107.9 FM
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Cero, entre d'altres. Un programa on
cada setmana dins del rigor informatiu
que caracteritza a l'equip del programa
ens porten temes que ens fan veure
altres realitats.
El programa "Sol de Nit" canvia de
format i horari. Feia més de un any que

no teniem a la graella aquest programa i ara
torna amb la música de qualitat, els comentaris i
continguts més amens per fer-nos gaudir d'una
altra manera de fer ràdio.

La programació es completa amb els
programes que ja són habituals a la nostra
graella, com "La Taverna Carrinclona" (dilluns
de 21 a 22), "Fem Competència" (dilluns de 22 a
24), "Vine amb Nosaltres"(dimecres de 21 a 22),
"Sonido Vinilo" (dijous de 20 a 22) i "El món és
un Mocador" (divendres de 22 a 24).

Tots els programes els repetim durant el cap de
setmana pera la gent que no l'ha pogut escoltar.
D'aquesta manera donem una segona
oportunitat per gaudir-los. I a més durant "les
24h del dia tenim una selecció de múica
especialitzada per a cada moment i cada gust.
Una programació feta perquè gaudim de la
nostra ràdio, l'emissora municipal Alpicat Ràdio
107.9 FM.

Per a més informació podeu consultar la nostra
pàgina web que s'actualitza cada dia i on
podreu trobar tota la informació sobre els actes
que es fan a Alpicat i a Catalunya. Recordeu
que la nostra web és www.alpicatradio.com.

Albert  Carrera
Cap de Programació

Alpicat  Ràdio  107.9 FM
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Parlem deb Dolor s

Des dels Dolors es pot parlar de tantes coses!
Avui no vull fer-ho de penes i necessitats, que
tots sabem ben bé què són.
Avui, des de la Congregació dels Dolors, us
volem donar les gràcies a tantissima gent
meravellosa que el dia de la fira Ecojardí 2005
d'Alpicat van visitar el nostre estand.

A tots aquells que vàreu comprar les
reconegudes coques a la cassola, moltes
gràcies.

Penseu que darrere de les coques que
vosaltres heu comprat hi ha la feina, de forma
anòmina i desinteressada, de moltes senyores
d'Alpicat que, dies abans de la fira, es presten
voluntàriament a elaborar-les. Unes coques
que són molt laborioses de fer i que són
completament casolanes. És un treball que no
es veu i, precisament per aquest motiu, té més
valor.
Vendre-les és fàcil, però aconseguir persones
que les facin sense esperar res a canvi és
realment admirable.
Des dels Dolors el nostre agraïment i
reconeixement a totes aquestes senyores,
voluntàries i, sobretot, treballadores.
Quina llàstima que no puguem enviar coques a
Moçambic i a altres zones i així poder veure les
caretes felices d'aquells nens en tastar-les!
Però estiguem contents, l'alegria és la joia dels
cors senzills i bons. Hi ha altres coses que sí
que els podem enviar. Cadascú ho sentirà dins
seu.

La fira, com cada any, ha resultat extraordinària:
estands de flors que guarnien tot el recinte i
estands de diferents productes, com el de la
Congregació dels Dolors, que també hi és
present amb el seu amoral germà.
Un cop més, gràcies a tots els que ens vàreu
visitar i vàreu comprar els nostres productes. I
als que no poguéreu visitar-nos us hi esperem
el properany2006, si Déu vol.

Una salutació molt cordial des dels Dolors.

Pepita  Verd Vicens
Secretària  de la Congregació  dels  Dolors

d'Alpicat

Venda de les coques
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0 Llar de Jubilat s

SETMANA CULTURAL

Aquest any, durant la setmana cultural de la
nostra associació, hem pogut gaudir d'unes
jornades plenes de les mes diverses activitats:
conferències, excursions i, fins i tot, una
exposició.

£&

En les conferències, la Sra. Lluïsa Samitier Oró
ens va parlar de la nostra llengua; el Sr. Fabià
Corretgé Blasi, de la història del nostre poble;
de la història de la nostra ciutat se'n van
encarregar els Moros i Cristians de Lleida; el Sr.
Josep Amigo, mosso d'esquadra, ens informà
sobre la mobilitat més segura, i de la salut de la
gent gran ens en va parlar el Dr. Ferran Boneu
Companys (aquesta conferència va acabar
amb un animat col·loqui).

Acompanyant aquestes conferències, vam
realitzar sortides molt diverses. Vam visitar
els pous de gel de Lleida, vam anar a Verdú
per recordar com eren les nostres joguines
i vam veure com es construeixen els
cotxes, a la factoria que l'empresa SEAT té
a Martorell.

Durant tots els dies vam gaudir d'una
exposició que combinava la pintura, la
fotografia i l'escultura d'artistes lleidatans
de reconegut renom.

Finalment, i com a cloenda, vam gaudir
d'una exhibició de balls de saló.



Aprofitem l'ocasió per agrair públicament la
col·laboració de tots els coferenciants que,
d'una forma desinteressada, ens van fer gaudir
dels seus coneixements i de l'entitat Res Non
Verba de Lleida, que ens va prestar les obres
per exposar-les al Casal. GRÀCIES A TOTS.

NOCES D'OR

Com és tradició, per Sant Joan, homenatgem
tots aquells socis que durant aquest any
compleixen 85 anys i aquells altres socis que
tenen la gran sort de gaudir de la seva parella
durant 50 anys de matrimoni, és a dir, aquells
matrimonis que celebren enguany les Noces
d'Or. El convidat d'honor va ser el nostre padrí
centenari, en Josep Escuer, i tot va estar
amenitzat per la coral Sant Bartomeu, dirigida
perla Sra. Emi Boira.

DINAR DE GERMANOR

Una de les festes més importants i
concorregudes de la nostra entitat és el dinar de
germanor, on som tots els socis els
homenatjats. Com sempre, vam comptar amb
l'assistència de les autoritats locals i de l'equip
mèdic d'Alpicat.

Josep  Escuer,  president  de l'Associació  de
Jubilats  i la Junta  Rectora


